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Usnesení ze zasedání zastupitelstva obce Lično
Usnesení z veřejného zasedání Zastupitelstva obce Lično

konaného dne 21. 9. 2023, pořadové číslo 8

Zastupitelstvo obce Lično bere na vědomí:
1. kontrolu plnění usnesení a úkolů z minulých zasedání ZO,
2. rozpočtové opatření č. 5/2023,
3. info o stavu finančních prostředků, úroky z vkladů,
4. závěrečné účty a účetní závěrky DSO Bělá, DSO Dřížná, VS Císař-

ská studánka a Mikroregion Rychnovsko,
5. info o dění a připravovaných projektech.

Zastupitelstvo obce Lično projednalo a schvaluje:
1. program zasedání a schvaluje návrhovou komisi pro přípravu usnesení  

ve složení p. Karel Joukl a Bc. Stanislav Koráb,
2. do funkce kronikářky obce paní Mgr. Kristýnu Faltovou a schvalu-

je uzavření pracovně-právního vztahu,
3. nabytí nemovitosti do majetku obce Lično v k.ú. Lično: LV č. 266, 

p.č. 3159, výměra 11711m2 a pověřuje starostku k jednání o kupní 
smlouvě a jejímu podpisu,

4. poskytnutí dotace a schválení uzavření veřejnoprávní smlouvy o je-
jím poskytnutí s fi Dang Sy Tan, IČ: 67425151 v souvislosti s dotací 
Královéhradeckého kraje 23RRD10-0076 Podpora provozu prode-
jen na venkově ve výši 100.000,- Kč,

5. podání žádosti o dotaci na rekonstrukci vodní nádrže Roubinka 
v Ostašovicích na SFŽP ČR, MZ, a to i opakovaně,

6. podpis smlouvy o dotaci na SZIF – Přístřešky v Ličně a Ostašo-
vicích 2023,

7. schvaluje rozpočtové opatření č.6/2023.

Usnesení z veřejného zasedání Zastupitelstva obce Lično
konaného dne 1. 11. 2023, pořadové číslo 9

Zastupitelstvo obce Lično bere na vědomí:
1. kontrolu plnění usnesení a úkolů z minulých zasedání ZO,
2. info o stavu finančních prostředků, úroky z vkladů,
3. info o dění a připravovaných projektech.

Zastupitelstvo obce Lično projednalo a schvaluje:
 1. program zasedání a schvaluje návrhovou komisi pro přípravu usnesení  

ve složení Ing. Jan Baše a Bc. Jana Červinková,
2. nákup pozemku p.č. 3655/2 na základě geometr.plánu č.381-

60/2022 z pozemku p.č.3655 a nemovitostí  HOZ „Lično A“ 
119m otevřených a 84 m zatrubněných, PKN-poz.3655/2, PKN-
-poz.3000 a PKN-poz.16/1 od prodávajícího: Česká republika – 
Státní pozemkový úřad, IČ: 01312774 a pověřuje starostku k pod-
pisu smlouvy,

3. dodavatele stavebních prací - podkladu fi STAVITELSTVÍ DS 
s.r.o., Mírová 1446, 51601 Rychnov nad Kněžnou, IČ: 2593238 
a dodavatele kovových konstrukcí fi VRATA NOVÁK s.r.o., Dlou-
há Ves 95, 51601 Rychnov nad Kněžnou, IČ: 26012685 a pověřuje 
starostku k podpisu smluv,

4. Obecně závaznou vyhlášku, kterou se ruší obecně závazné vyhláš-
ky obce Lično,

5. Obecně závaznou vyhlášku o místním poplatku za obecní systém 
odpadového hospodářství,

6. Obecně závaznou vyhlášku o místním poplatku ze psů,
7. Ostatní opatření obce – Požární řád obce.
8. zamítnutí zavedení provozu pobočky pošty Partner v rámci obce 

a umožnění tímto České poště hledat alternativního partnera z řad 
komerčních subjektů,

9. schvaluje rozpočtové opatření č.7/2023.

Slovo starostky
Vážení spoluobčané, milí sousedé.

V tomto Zpravodaji se opět dozvíte 
celou řadu zajímavostí, novinek a po-
zvánek na kulturní a společenské akce.

Rok působení ve funkci starostky 
je za mnou a když se ohlédnu, byl 
to rok vrchovatě naplněný příprava-
mi, prací a dokončováním. Naplněný celou řadou jednání, 
podnětných příjemných i méně příjemných setkání, sezna-
mování se se spoustou nových tváří a činností i s pro mne 
doposud neznámou legislativou.

Povahou jsem spíše konzervativní, mnoho změn mi ne-
způsobuje úplný komfort. Musím se však přiznat, že pro-

zatímní práce na obci mi naopak přinesla do života radost  
a naplnění. Jsem spokojená s tím, co se nám tady podařilo 
za ten rok vybudovat, opravit, dojednat a zorganizovat. Je 
mi velkou radostí, když se daří spolková činnost, a vidím, 
že jsme všichni spolu schopni a ochotni spolupracovat a je 
kolem znát všeobecný rozvoj.

Neodpustím si citát, který nás provázel v naší předvoleb-
ní době: „Vše, co děláš srdcem, přináší spokojenost všem.“ 
Tímto citátem se stále řídíme a doufám, že to vnímáte i Vy 
skrze výsledky naší práce.

Na tomto místě se nebudu více rozepisovat, v jednotlivých 
článcích se dočtete – a sami můžete posoudit – jak se nám 
daří naplňovat Vaše očekávání.

Vaše starostka Martina Ludvíková
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Nové vyhlášky obce Lično a s tím i spojená výše poplatků na rok 2024
V platnosti jsme měli celou řadu vyhlášek, které již nejsou 
aktuální dle současných platných zákonů. V červenci navíc 
proběhla novelizace zákona o místních poplatcích, s účin-
ností od 1.ledna 2024.  Proto byla provedena kompletní re-
vize všech vyhlášek obce a na zastupitelstvu obce konaného 
1.11.2023 se rušily následující vyhlášky:
a) obecně závazná vyhláška č. 17/1997, o chovu a držení 

psů, koček, hospodářských, kožešinových a jiných zvířat 
na území obce Lično, ze dne 13. 3. 1997,

b) obecně závazná vyhláška č. 25 o místních poplatcích ze 
dne 19. 11. 2003,

c) obecně závazná vyhláška č. 3/2005, kterou se vydává po-
žární řád obce Lično, ze dne 8. 6. 2005,

d) obecně závazná vyhláška č. 1/2015, kterou se stanovují 
pravidla pro pohyb psů na veřejném prostranství, ze dne 
26. 3. 2015, v průběhu roku 2024 bude schválena nová 
vyhláška podle platné legislativy.

Dále pak byla přijata Vyhláška o místním poplatku 
za systém odpadového hospodářství. I když to není pří-
jemné, vzhledem k neustále rostoucím nákladům na svoz 

komunálního odpadu jsme nuceni zvýšit roční poplatek 
na poplatníka ze 700,-Kč na 800,-Kč. 

Dovolím si znovu – a ještě mnohokrát budu – apelovat 
na řádné třídění odpadu a vyhazování do komunálního od-
padu pouze to, co nejde vytřídit. Platí to i pro biologický 
odpad, který do komunálního odpadu nepatří. Částka je 
platná také pro ostatní plátce za svoz komunálního odpadu. 
Poplatek je splatný od 1.1.2024 do 30.4.2024. Známky 
na popelnice máme na obecním úřadě již k dispozici.

Byla také přijatá nová Obecně závazná vyhláška o místním 
poplatku ze psů, ve které se částečně mění poplatky ze psů. 
Poplatek za 1.psa zůstává ve výši 100,-Kč, poplatek za druhé-
ho a každého dalšího bude 200,-Kč. Z výše těchto poplatků 
nejsou výjimky. Poplatek je splatný do 30.dubna daného roku 
nebo nejpozději do 3 měsíců po nabytí psa. Změny v ohláše-
ných údajích je povinnost hlásit do 30 dní ode dne změny.

Celé znění platných vyhlášek je k dispozici na obecním  
úřadě nebo na www.licno.cz v sekci Úřad - Vyhlášky.

Údržba komunikací v zimním období
odstranění větví a upozornění na dopravní prostředky

V průběhu letošního roku došlo v Ličně, Ostašovicích  
a Radostovicích k ořezu stromů a keřů, tak abychom zabez-
pečili nejen bezpečnost, ale také průchodnost komunikací 
a chodníků a zamezili zbytečnému poškozování techniky, 
která musí mezi keři a pod stromy projíždět. Týká se to jak 
naší techniky, tak např. popelářských vozů.

Chtěla bych tímto požádat všechny majitelé stromů a keřů 
zasahujícími větvemi do komunikace, aby odstranili vět-

ve minimálně do průjezdné výše. Pokud větve nebudou  
odstraněny, nemůže být komunikace kvalitně udržována.

Upozorňuji také na automobily parkované na veřejných 
prostranstvích a zabezpečení průjezdnosti pro traktor s plu-
hem. Tam, kde bude ztíženo projetí pluhem a kde bude 
hrozit nebezpečí poškození dopravních prostředků našich 
obyvatel je možné, že žádné pluhování neproběhne.
Předem všem děkuji za vstřícnost a spolupráci.

Máme novou kronikářku
Naše obec se již mnoho let potýkala s tím, že jsme neměli 
nikoho, kdo by vedl kroniku. Kroniku jsme jako obec po-
vinni vést podle zákona č.132/2006 Sb. o kronikách obcí. 
V červnu 2023 nám předal kroniku předešlý kronikář pan 
Bc. František Talavašek, který byl kronikářem obce do roku 
2018. O psaní obecní kroniky v srpnu projevila zájem paní 
Mgr. Kristýna Faltová, která je tedy od září 2023 novou kro-
nikářkou. 

Stav současné kroniky je takový, že kronika je doplněná 
do roku 2018. K doplnění let 2018 až 2022 dojde zřejmě 
postupem času, ale v současnosti je domluva s novou paní 
kronikářkou taková, že se započne rokem 2022 na nové lis-

ty. Nedopsaná část kroniky od roku 2018 do roku 2021 se  
zatím doplňovat nebude, stejně tak se vynechá i z předešlé-
ho období 40 nepopsaných stran, na kterých jsou předkres-
lené obrázky a podpisy u příležitosti akcí v obci. Nedopsaná 
část a vynechané listy kroniky se okomentují, aby bylo pro 
budoucnost vysvětlení, proč se tak stalo a proč případně 
došlo k doplnění až v průběhu dalších let.

Kronika bude nyní vedená kontrolovaně ze strany obce. 
Kontrola bude náležet do pravomoci předsedkyně kontrol-
ního výboru paní Moniky Hejnové a starostky. Předpoklá-
dá se, že za předchozí rok bude kronika vždy zpracovaná 
do počátku března následujícího roku v konceptu a do kon-
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V listopadu jsme společně vysázeli 124 stromů
Srdeční záležitost. 

Tak se dá uvést začátek příspěvku týkajícího se výsadeb 
stromů v našem okolí. 

Už od dětství jsem od svého táty slýchávala, že Vrcha jsou 
jedním z nejlepších míst pro pěstování ovocných stromů 
a zejména pak třešní - protože tady příroda netrpívá jarními 
přímrazky. A také že odkvétání stromů u nás vždy vypadalo 
jako když sněží. Romantika a nostalgie -  to jsou pocity, kte-
ré mám při těchto vzpomínkách. 

Právě toto mi je a bylo hnacím motorem, když se v zimě 
2022 zrodil nápad na obnovování stromořadí podél cest. 
Zároveň se naskytla příležitost čerpání finančních prostřed-
ků ze Státního fondu životního prostředí ČR, oblast: Život-
ní prostředí ve městech a obcích, aktivita: Zakládání a ob-
nova ploch zeleně. 

Na výsadby byly vypracovány v Ličně, v Ostašovicích 
a v Radostovicích dva projekty, na jejichž podobu jsem 
významný vliv neměla, ale na samotnou realizaci již ano. 
Samozřejmě, projekty budou úspěšně ukončené, až nám 
finanční prostředky dorazí na účet, ale již nyní lze říci, že 

samotná realizace – výsadby stromů – proběhla parádně.

Týden před výsadbami se sešli hlavní koordinátoři z řad 
našich zastupitelů, kteří u fary pod odborným vedením 
vysázeli zkušební třešeň. Další týden jsme spolu s našimi 
technickými službami připravovali, třídili, stříhali, přepočítá-
vali a rozváželi materiál. V sobotu 4. listopadu 2023 se nám 
po deštivém pátku otevřel nádherný slunečný den. Na čty-
řech výsadbových lokalitách se v 8.00 ráno sešlo kolem 80 
účastníků všech věkových kategorií. Z vašich řad byla zapůj-
čena i technika. 

A téměř – pro mne do té chvíle nepředstavitelné – se stalo 
krásnou skutečností. Za vaší velké účasti se nám společně 
podařilo vysázet 112 stromů za necelé 4 hodiny. V rámci vý-
sadeb 2023 bylo celkem vysázeno 95 stromů z podpořených 
projektů a dalších 29 z našich zdrojů vč. Aleje života na cel-
kem 10 místech, z toho 32 okrasných a 92 ovocných stromů.

Všem vám patří mé velké díky. Díky vám jednotlivcům, rodi-
nám i spolkům TJ SOKOL, SDH a MS Háj. Po této zkoušce 
naší spolupráce a sounáležitosti musím konstatovat, že mám 
opravdu tu čest pracovat s vámi fajn lidmi a věřím, že se nám 
společně podaří realizovat i další takto krásné záležitosti.

ce března v záznamu. Věcná správnost a objektivita zápi-
su do kroniky bude v souladu se zákonnými povinnostmi 
dopředu schvalovaná. Poté bude toto zopakováno i v září 
daného roku. Kronika za rok 2022 a 2023 bude mít mimo-
řádný režim s tím, že bude zpracována do konce března 

2024. Odměna kronikářky za vedení kroniky bude dvakrát 
do roka po splnění náležitostí.

Stávající kroniku je možné si prohlédnout na Obecní úřadě 
v Ličně. 

Datum a čas konání:  středa 6. prosince 2023 od 18.00
Místo:    vinárna v Ličně
Zveme Vás na veřejné projednání záměru: Revitalizace návsi v Ličně.
Program: Seznámení se záměrem revitalizace návsi v Ličně vč. představení architektonické studie.

Pozvánka na veřejné projednání záměru: Revitalizace návsi v Ličně
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Setkání seniorů
S našimi seniory jsme se společně sešli v 10. listopadu 2023 
v Podstránském Mlýně v Ličně. Akci jsme dlouhodobě plá-
novali, přemýšleli nad nejlepším termínem. V obci máme 
přes 150 seniorů, takže největší hrálo roli to, abychom byli 
schopní zajistit prostory s dostatečnou kapacitou.

Nakonec padlo rozhodnutí zorganizovat setkání ještě  
v letošním roce a v Podstránském Mlýně se nás v páteční 
podvečer sešlo téměř 70.

Po uvítání nás pan Mgr. Stanislav Pantůček z Policie ČR 
provedl úskalími kyberkriminality a důrazně varoval před 
poskytováním svých údajů komukoliv a uvedl řadu reálných 
příkladů vyloupených bankovních účtů ze své praxe. Dále 
nám pan Václav Talavašek připomněl svými fotkami a filmy 
historické okamžiky Lična, rozsáhlou opravu kostela v roce 
2000 a následující rok slavnost jeho slavnostního vysvěcení. 
Za obec jsme ještě připravili jako upomínku dřevěná koleč-
ka z naší stoleté lípy.

Letošní setkání seniorů bylo velmi příjemným setkáním 
a celý večer probíhal v milé a přátelské atmosféře.

Poděkování patří také firmě AUDIS Bus s.r.o., která nám 
pomohla zajistit dopravu na akci a zpět.

Stoletá lípa v Ličně
Nárazový vítr a těžké kapky deště se staly osudnými pro 
pamětní lípu v centru Lična. Ve čtvrtek 17.srpna 2023 došlo 
vlivem počasí k rozlomení lípy a pádu velké části stromu 
na lavičku pod stromem. Další týden došlo k jejímu pro-
zkoumání dendrologem a 22.srpna 2023 vzhledem k vyhod-
nocení jako havarijního stavu k pokácení. 

Lípu velkolistou, vysázenou v roce 1918 u příležitosti vzniku 
Československé republiky, jsme se snažili zachránit, ale bo-
hužel bouřka přinesla odhalení velkého poškození stromu 
uvnitř. Z bezpečnostního důvodu jsme tedy museli přikročit 
k tomuto radikálnímu řešení. Stromy se snažíme v naší obci 
vysazovat a obnovovat, takže samozřejmě budeme nyní řešit 
i toto prostranství, abychom důstojně navázali na historii.

Přes léto proběhla archivace dokumentů na Obecním úřadě v Ličně

V průběhu léta proběhla archivace obecních dokumentů. 
Koncem tohoto června nám ze Státního okresního archivu 
v Rychnově nad Kněžnou přišlo upozornění, že do polo-
viny září 2023 je nutné archivovat dokumenty od r. 1998 
do r. 2012 pod pokutou 200.000,-Kč. Archivování na obci 
se naposledy provedlo v roce 2008 a tehdy se archivovaly 
materiály do roku 1998. Archivace by se měla provádět co 
5 let. Mělo se tedy archivovat již v roce 2013. Proškolení 
na archivnictví dle evidence na obci v nedávné minulosti 
proběhla, ale nikdo archivaci neprovedl.

V průběhu archivace bylo zjištěno, že ani dokumenty určené 
ke skartaci z minulého období (tj.do r.1998) nebyly skarto-
vány (odneseny a zlikvidovány). 

V současnosti je archivace hotová. Dne 4.9.2023 tady byl 
pověřený archivář z SAO RK p. Vyskočil a převzal si proto-
kolárně dokumenty k uložení o archivu.  Všechno ostatní, 
co mělo být skartováno za roky 1990-1998 (z předešlé ar-
chivace) a za roky 1999-2018 ke skartaci, bylo skartováno. 
Veškeré dokumentace týkající se staveb soukromých, staveb 
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naší obce, historické dokumenty a dokumentace k dotacím 
jsou ponechány v našem archívu. Celá záležitost nám zabra-
la 8 týdnů práce dvou lidí - od 29.6. do 2.9. jsme přebraly, 
srovnaly a odvezly kolem 500kg dokumentů, vyčistily oba 
archívy. Na skartaci se potom podílely i naše technické služ-
by. 

Bylo to velmi náročné, mnoho dokumentů bylo na  
kupách vůbec neroztříděných a nezařazených, ale aspoň 
jsme všechno utřídili a máme nyní přehled o dokumentech 
úřadu. Zasloužili jsme si všichni pochvalu.

Za obecní příspěvky
Ing. Martina Ludvíková

Rodinná alej života se opět rozrostla
Mám velikou radost, že náš projekt výsadby rodinné aleje 
úspěšně pokračuje a volná místa podél cesty na Radosto-
vice se postupně zaplňují. Letošní podzimní sázení pro-
běhlo v neděli 5. listopadu 2023 za studeného a větrného 
počasí. Vysadilo se celkem 6 stromů při příležitosti na-
rození dětí, výročí svatby, promoce či vzpomínky na ze-
mřelé a jsem rád, že se velmi často účastní celé rodiny 
sázejících. Pro ně bylo jako tradičně připraveno drobné 
občerstvení a něco na zahřátí. Děkuji všem, kteří k tomu-
to pohoštění přispěli. 

Pokud máte v rodině příležitost a zájem spolupodílet se 
na aleji života, přihlaste se na jarní termín sázení. Ten 
předběžně proběhne koncem března, přesný termín se 
včas dozvíte. Prosím případné zájemce, aby mě kontakto-

vali na e-mailu martinekfalta@seznam.cz nebo na telefo-
nu 605 809 141. Budu se těšit na naši spolupráci. 

Ing. Martin Falta

Mateřská škola
Září

Nový školní rok jsme v mateřské škole zahájili v novém 
složení, kromě několika nově příchozích dětí nastoupily 
také nová paní učitelka a paní asistentka. Nejmenší děti 
si postupně zvykaly na školkový režim, stávající děti se 
vítaly s kamarády a společně jsme si užívali hezké dny jak 
v prostorách školky, tak díky příznivému počasí i v okolní 
přírodě.

Ke konci září jsme zhlédli první divadelní představení to-
hoto školního roku, a to pohádku Máša a medvědi diva-

délka JÓJO, které navštívilo naši školku. Děti i dospělí si 
u pohádky užili mnoho zábavy, paní herečky vtáhly a za-
pojily děti do děje, takže se opravdu nikdo nenudil.

Říjen
Hned zkraje října jsme absolvovali zajímavou exkurzi, kdy 
jsme společně s žáky a pedagogy ze základní školy na-
vštívili Hasičský záchranný sbor v Rychnově nad Kněž-
nou. Tato exkurze byla uskutečněna na základě šablon 
OP JAK, které podporují inovativní vzdělávání a zážit-
kovou pedagogiku. Během dopoledne jsme měli možnost 
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prohlédnout si celou hasičskou stanici, dozvěděli jsme se 
mnoho zajímavých informací o tom, jaká je vlastně práce 
hasiče, jak vypadá jedna jeho služba, u kterých případů 
hasiči zasahují nebo jakou techniku při zásahu používají. 
Děti měly možnost nasednout do hasičského auta a pro-
hlédnout si tak jeho interiér a v případě zájmu si zahoukat 
houkačkou. Viděli jsme v akci také automobilový žebřík 
a museli jsme uznat, že výška, do které žebřík při zásahu 
dosáhne, je opravdu úctyhodná. I v měsíci říjnu nás pro-
vázelo velmi příznivé a teplé počasí, což jsme opět využili 
k procházkám přírodou, při nichž jsme s dětmi pozorova-
li, jak se mění příroda na podzim, učili jsme se poznávat 
různé druhy stromů a jejich listy, stejně jako nejrůznější 
podzimní plody, od kaštanů a žaludů až po šípky a jeřa-
biny.

V polovině října byla do MŠ instalována profesionální čis-
tička vzduchu, jež by měla přispět ke zdravějšímu ovzduší 
v naší školce a k ochraně zdraví nejen dětí, ale i zaměst-
nanců. Za její zapůjčení na celý školní rok 2023/2024 sr-
dečně děkujeme panu Ing. Tomáši Vodovi a firmě TFA 
s.r.o. z Kostelce nad Orlicí.

Konec října se u nás nesl v duchu halloweenských oslav, 
hodně jsme tvořili a prostory školky jsme přeměnili 
na přehlídku duchů, dýní a pavouků. Poslední říjnový den 
jsme si na přání dětí udělali ve školce malý halloweenský 
karneval. Skoro všechny děti dorazily v nějaké strašidel-
né masce a společně jsme si užili krásné dopoledne plné 
strašidelných úkolů, kdy se děti například trefovaly PET 
víčky do pusy ducha, házely balonkem na pavučinu, lovily 
poslepu strašidelné předměty z krabice či si vyrobily vlast-
ní mumii. Po splnění úkolů dostaly všechny děti odměnu, 
kterou si s sebou odnesly domů.

Listopad
První polovinu listopadu jsme ve školce věnovali nejprve 
Dušičkám a poté svátku svatého Martina. V souvislosti 
s tímto světcem si děti za pomoci učitelek upekly svato-
martinské rohlíčky a poté absolvovaly stezku plnou růz-

ných úkolů týkajících se sv. Martina, na jejímž konci je 
čekal sladký poklad.

V listopadu jsme společně s žáky Základní školy zahájili 
kurzy plavání v plaveckém bazéně v Rychnově nad Kněž-
nou, kde děti trénují své plavecké dovednosti pod dohle-
dem zkušených trenérů z plavecké školy DORKA.

V tomto měsíci se také ve spolupráci se Speciálně peda-
gogickým centrem v Rychnově nad Kněžnou v MŠ usku-
tečnila logopedická depistáž a vyšetření školní zralosti 
předškoláků. Stejně tak u nás proběhlo vyšetření zraku 
dětí diagnostickým přístrojem Plusoptix, které provedla 
společnost Prima Vizus, o.p.s.

V závěru měsíce jsme v mateřské škole opět přivítali sym-
patické paní herečky z divadélka JÓJO, které k nám ten-
tokrát přijely s divadelním představením Rampouchová. 
Ani tentokrát nebylo o zábavu nouze, pobavili se opět 
všichni – děti i dospělí.

Od 20. listopadu k nám do školky dochází slečna prakti-
kantka, která s dětmi pracuje v rámci své praxe při studiu 
na Střední pedagogické škole v Litomyšli a přináší tak svý-
mi nápady do školky opět čerstvý vítr a zajímavé zpestření 
pro děti. V MŠ s námi stráví celé 3 týdny, během kterých 
už se naše pozornost začne pomalu obracet směrem k ad-
ventu a nejkrásnějším svátkům v roce, k Vánocům.

Závěrem srdečně přejeme všem čtenářům zpravodaje 
klidné prožití vánočních svátků a do nového roku 2024 
především pevné zdraví, štěstí a spokojenost. 

Za kolektiv zaměstnanců
MŠ Mgr. Barbora Vosáhlová
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Základní škola

Zahájení školního roku 2023-2024
Po letních prázdninách se žáci naší školy opět navrátili 
do školních lavic. Na slavnostním zahájení pořádaném před 
školní budovou paní ředitelka Bc. Miluše Barvířová přivítala 
všechny přítomné a představila učitelský sbor. Pozvání při-
jala také starostka Ing. Martina Ludvíková. 

První školní den byl významným dnem hlavně pro prv-
ňáčky. Ti se po zahájení přemístili společně s rodiči a žáky 
druhého ročníku do své třídy. Třídní učitelka Mgr. Iveta 
Pokorná měla připravené hádanky, podle kterých se ostatní 
žáci vzájemně poznávali. Všichni obdrželi pamětní list, balí-
ček pomůcek k hravému osvojení učiva a od paní starostky 
drobný dáreček. Poté, co si žáci vybarvovali maskoty třídy – 
Harryho, Hermionu a Rona, předala paní učitelka rodičům 
potřebné informace. Na závěr zaznělo přání, aby se dětem 
ve škole líbilo, do školy chodily rády, našly hodně nových 
kamarádů a prožily zde chvíle, na které budou vzpomínat 
celý život. Také nechyběla prosba k rodičům, a to trpělivost 
se svými prvňáčky při zvládání úkolů a nabídnutí vzájemné 
spolupráce s pedagogy školy.

Našim žáčkům přejeme radost z nového poznávání, paním 
učitelkám a všem zaměstnancům školy hodně sil a pevné 
zdraví.                                 

Za pedagogický sbor Mgr. Iveta Pokorná

Výuka trochu jinak
Poslední zářiové dny jsme se již podruhé za slunečních 
paprsků vypravili do orlických hor. Roubená chaloupka 
na Sedloňově nám poskytla skvělé přístřeší a kuchařinky 
Petra Červená a Marcela Šrámková se postaraly o naše plná 
bříška. Během celého pobytu se prolínaly tradiční a inova-
tivní metody výuky s využitím názorných ukázek, diskusní 
kruhy a didaktické hry.  O propojení klasické výuky a zá-
žitkové pedagogiky se postarali odborníci z DDM Déčka 
v Rychnově nad Kněžnou. Přírodovědnou část obohatil 
Mgr. Josef  Solár a Edgars spolu s králíčky, želvou a hadem. 

O orientaci a práci na mapě, využití buzoly a slunce v pří-
rodě se postaral Láďa Vohralík. Celý pobyt nebyl jenom 
o učení, ale také o možnosti vyjádřit své názory, myšlenky 
a přání v komunitních kruzích. Žáci si mezi sebou vytvořili 
nová přátelství, pedagogové měli možnost ukázat, jak velké 
srdce pro své žáky mají. 

Bc. Miluše Barvířová, ředitelka ZŠ a MŠ 

Exkurze hasičský záchranný sbor 
Děti ze základní a mateřské školy navštívily stanici HZS 
v Rychnově nad Kněžnou a zúčastnily se výukového pro-
gramu Hasík. Během exkurze prozkoumaly prostory stani-
ce, zkoušely si výzbroj a techniku, byly svědky skutečného 
výjezdu hasičů. Tato zkušenost jim umožnila lépe pochopit 
náročnost a důležitost práce hasičů. Velké poděkování pat-
ří panu Jarešovi a jeho kolegovi za vyčerpávající informace 
a obrovské nadšení s dětmi sdílet zkušenosti z tohoto vel-
mi náročného povolání. Takové akce, které umožňují dě-
tem nahlédnout do různých profesí, mají nezastupitelnou 
hodnotu pro rozvoj jejich zájmů a porozumění významu 
různých povolání pro společnost. Exkurze na hasičskou zá-
chrannou stanici se stala nejen vzdělávacím, ale i inspirativ-
ním zážitkem pro děti. 

 Bc. Michaela Nováková
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Návštěva třebechovické slévárny
Názorná výuka zaujímá významnou roli k úspěšné realizaci 
výchovně-vzdělávacího procesu. Ličenská škola je školou 
venkovského typu a nikterak se neprofiluje, ale je velmi na-
kloněna novým výzvám a možnostem. V prvních říjnových 
dnech se žáci 4. a 5. ročníku vypravili do třebechovické slé-
várny za poznáním tavení železa. Cestovali hromadnou do-
pravou a řídili se podle jízdních řádů a ukazatelů. V autobu-
se je pan řidič pochválil za jejich ukázněnost. Na vlakovém 
nádraží si vyzkoušeli, zda nastoupí ze správného nástupiště. 
Ve slévárně žáky přivítal pan Michal Matěna, který po celé 
dvě hodiny vyprávěl o modelárnách, odlitcích a CNC ob-
rábění. Žáci si mohli vyzkoušet broušení modelů, sledovali 
CNC obrábění na nejnovějších strojích. Největším zážitkem 
bylo tavení železa a následné lití kovových odlitků. Žáci měli 
spoustu konkrétních otázek, na které jim bylo velmi trpělivě 
odpovídáno.

Děkujeme třebechovické slévárně za možnost uskutečnění 
zážitkové pedagogiky a názornost v předmětu přírodověda 
s tématem kovy.

Bc. Miluše Barvířová, ředitelka ZŠ a MŠ 

Lípa žije!
Z důvodu bezpečnosti musela být skácena lípa na návsi, kte-
rá byla vysazena před sto lety na památku vzniku ČSR. Lípa 
však našla své pokračovatele, jimiž jsou žáci ličenské školy. 
Z nařezaných špalků si vytvořili komunitní kruh, kde mo-
hou společně diskutovat a realizovat výuku a v rámci pra-
covních činností využily špalky k výrobě podzimní výzdoby. 

Bc. Miluše Barvířová, ředitelka ZŠ a MŠ 

Halloweenské učení
Poslední říjnový večer se v mnoha zemích nese ve znamení 
oslav Halloweenu. Koncem října se na naší škole sešla stra-
šidla a duchové a mohla začít zážitková výuka ve znamení 
„strašidelného učení“. Nejprve jsme si procvičili porozumě-
ní textu a dozvěděli se, jak a kde Halloween vznikl. Poté nás 
čekaly pracovní listy s plněním halloweenských úkolů z čes-
kého jazyka a matematiky. Skládali jsme puzzle tvaru ducha, 
netopýra, kouzelného klobouku. Počítali jsme dýně, luštili 
rébusy. Vybarvovali jsme halloweenské obrázky a vyřezávali 
dýně. Dopoledne jsme si všichni užili.

Mgr. Iveta Pokorná

Vitamínová zahrádka
Naše škola i školní zahrada nabízejí mnoho možností. 
Za pomoci odborníků a znalostí, které si žáci osvojili v ho-
dinách prvouky a přírodovědy, jsme začali realizovat na naší 
školní zahradě Vita-
mínovou zahrádku. 
Žáci si vyzkoušeli 
své dovednosti, za-
sadili keříky rybízu, 
borůvek a malin.

Děkujeme manže-
lům Konvalinovým 
za věnované keříky 
a skvělou zážitkovou 
pedagogiku s odbor-
ným výkladem. Děti 
byly velmi nadšené 
z možnosti zasadit 
první keříky a již nyní 
se těší na dobroty.

Bc. Miluše
Barvířová,

ředitelka
ZŠ a MŠ 
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Návštěva vodní elektrárny Hučák
Dne 16.11. vyrazili žáci ZŠ Lično do Hradce Králové, kde 
navštívili malou vodní elektrárnu Hučák a zdejší Informač-
ní centrum Obnovitelné zdroje. Nejprve zhlédli v malém 
sále krátký animovaný film o vodních, větrných a sluneč-
ních elektrárnách a poté si s průvodkyní vysvětlili, co jsou 
to obnovitelné zdroje energie a jaké je jejich využití. U mo-
delů se seznámili s tím, jak funguje vodní či větrná elektrár-
na, poznaly, co je to turbína či generátor. Poté se přesunuli 
do horního patra, kde si na interaktivních exponátech a v la-
boratoři sami mohli vyzkoušet, jak se voda, vítr, slunce, ale 
i biomasa nebo geotermální energie dá využít pro výrobu 
energie elektrické. Pokusy i práce s modely žáky nadchly 
a programu se věnovali s obrovským nadšením. Na závěr 
absolvovali prohlídku skutečné strojovny elektrárny a měli 
tak možnost nahlédnout přímo do jejího provozu. Z ex-
kurze všichni odjížděli plni nevšedních zážitků a obohaceni 
o spoustu nových informací.

Mgr. Radka Prokešová

OP JAK Š1
Počínaje dnem 1.7.2023 jsme uvedli do života novou dotaci 
EU, tentokrát s názvem „Šablony 1, operační program Jan 
Ámos Komenský,“ s konkrétním zaměřením na inovativní 
vzdělávání dětí MŠ, žáků ZŠ a dětí ze ŠD. Termín realizace 
je do 31.8.2025. 

Cílem projektu je zvyšování kvality, inkluzivity a účinnosti 
systémů vzdělávání, zajišťování rovného přístupu ke kvalit-
nímu a inkluzivnímu vzdělávání, a to včetně usnadňování 
vzdělávací mobility znevýhodněných skupin. V rámci pro-
jektu budou realizovány tyto aktivity: 

Školní asistent MŠ, Školní asistent ZŠ, Vzdělávání pracov-
níků ve vzdělávání MŠ, ZŠ a ŠD, Inovativní vzdělávání dětí, 
žáků a účastníků zájmového vzdělávání. Poslední jmeno-
vaná aktivita se rozjela na plné obrátky a zapojila se do ní 
všechna střediska (mimo ŠJ, které se daná povinnost ne-

týká). Občané ji mohou sledovat zejména prostřednictvím 
Facebooku ZŠ a MŠ; pro ostatní čtenáře uvádím několik 
příkladů v tomto příspěvku. 

Jedná se o tzv. zážitkovou pedagogiku, kterou jsme apli-
kovali v ZŠ a ŠD například v následujících akcích:
Netradiční výuka přírodovědy a prvouky v Sedloňově
Exkurze k HZS do Rychnova N. Kn. a projekt HASÍK
Připomenutí vzniku ČSR v roce 1918 s posezením na lipo-
vých špalcích – pamětnících doby
Návštěva slévárny, modelárny a strojírny v Třebechovicích 
p. Orebem
Podzimní výzdoba interiéru i exteriéru školy, kreativní tvo-
ření a rozvoj fantazie, práce s přírodninami v rámci esteticko 
– výchovných činností
Pečení ve ŠD – podzimní koláč s čokoládou a jablky a sva-
tomartinské rohlíčky 
Příprava ovocných a zeleninových salátů v rámci prvouky 
a pracovních činností
Halloweenská výuka pod dohledem čarodějů, pavouků 
i kostlivců
Přiblížení života J. A. Komenského prostřednictvím mode-
rované besedy v 5.ročníku
Realizace Vitamínové zahrádky v areálu školní zahrady
Návštěva vodní elektrárny HUČÁK v Hradci Králové 

Z finančních prostředků této dotace budou v brzké době 
zakoupeny 4 nové stolní počítače do PC učebny (včetně 
SW a licencí), které nahradí ty stávající z roku 2010. Novým 
vybavením této učebny je dále velký televizní panel, který 
slouží pedagogům k demonstraci učiva.

Dle finančních možností přispíváme dětem a žákům na au-
tobusovou dopravu a kancelářské potřeby.                                                                                   

 Mgr. Marta Kopecká, manager projektu

Zpívejte, zpívejte, andělé po roce,
do lidských obydlí přišly zas Vánoce.

Svátky, co zastaví boje i nemoce,
zpívejte, přátelé, jsou tady Vánoce.

V závěru mi připadla milá povinnost, abych Vám jménem 
všech zaměstnanců příspěvkové organizace popřála pří-

jemné prožití svátků vá-
nočních se svými blízkými 
a do nového roku 2024 
pak hodně úspěchů, ro-
dinné a pracovní pohody 
a zejména pevné zdraví 
všem.

Mgr. Marta Kopecká, 
učitelka ZŠ
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Z dění u hasičů
V uplynulém období se naše činnost soustředila především 
na zajištění Ličenského posvícení, oslav 135 let od založení 
našeho sboru a v neposlední řadě součinnost výjezdové jed-
notky při zajišťování ochrany obyvatel a majetku.

Posvícení se konalo 23.8. v odpoledních hodinách v prosto-
ru před hasičskou zbrojnicí. Pro děti jsme zajistili skákací 
hrad a pro ostatní, kteří se přišli pobavit, pohoštění s jídlem 
a dobrým pitím. K poslechu a tanci hrál JK Band Jiřího Kár-
níka.  Pro posezení jsme postavili stan pro případ horšího 
počasí. A právě snad z nejistoty a proměnlivého počasí zů-
stalo několik  míst volných.

Další akcí byly oslavy 135 let od založení našeho sboru. 
Není to výročí kulaté, proto jsme akci pojali jako schůzi 
pro členy sboru, pozvané hosty z okresního sdružení a de-
legátů ze sborů okrsku. Po přivítání hostů Karel Joukl pří-
tomné seznámil s tím, jak byl náš sbor založen a jaké byly 
další významné mezníky v činnosti sboru až do současnosti. 
Mezi významnými událostmi  nebyla opomenuta celostátní 
soutěž v Bratislavě v roce 1959, kterou vyhrálo družstvo 
z Lična a tím si získalo obrovskou prestiž a uznání. Devět 
nadšenců z malé vesničky zvítězilo v tvrdé konkurenci těch 
nejlepších. Zpráva obsahovala jen zlomek toho, co je zazna-
menáno v historii na webových stránkách „Hasiči Lično“ 
především zásluhou Jana Hartmana. Po celou dobu promí-
tal Václav Talavašek filmy z historie  hasičů, ale i z jiných 
událostí, jako byl průjezd Závodu míru Ličnem. Tak jsme 
měli možnost vidět i řadu spoluobčanů, kteří již bohužel 
nejsou mezi námi. U příležitosti tohoto výročí jsme vytvo-
řili Pamětní list, který jsme předali všem hostům. Na tomto 

listu je nejstarší dochovaná fotografie hasičů z roku 1936. 
Zároveň jsme vyznamenali řadu členů za přínos v činnosti 
sboru. Mezi oceněnými byl i bratr Josef  Červinka za 70 let 
u sboru. Tím bych uzavřel tu spíš kulturní stránku a budu 
pokračovat tou stránkou víc pracovní.

Naše výjezdová jednotka dostala do vybavení defibrilátor. 
Tím je volaná i k případům, kde je pravděpodobnost užití 
tohoto přístroje. Například z titulu vlastnictví tohoto vy-
bavení  jednotka vyjížděla v červenci tohoto roku dvakrát. 
S tím souvisí i řádné proškolení obsluhy. Mimo několika li-
kvidací stromů z vozovky po větrných smrštích také zasa-
hovala u požáru 26.6. ve Voděradech ve sportovním areálu, 
kde byla následně škoda vyčíslena na 3 mil. Kč.

Do konce roku budeme pokračovat v běžných činnostech 
k zajištění chodu sboru, další plánovanou důležitou akcí 
bude Valná hromada, která se bude konat 20.1.2024.

Za výbor SDH Lično - Václav Kopecký

TJ Sokol
Údržba kurtů

Začátkem prázdnin jsme se pustili do další údržby areá-
lu a tlakovou myčkou jsme odstranili starý nátěr z dřevě-

ných výplní na oplocení kurtů. Věnovali jsme tomu několik  
odpolední. Počasí nám přálo.  Dále se za pomocí brigádníků 
opatřilo dřevo novým nátěrem v několika vrstvách a věří-
me, že se tím ještě prodlouží jeho životnost. Celá akce byla 
dokončena během září. Všem, kteří se na této práci podíleli, 
děkujeme, především rodině Samkových. V příštím roce je 
plánováno celkové vyčištění plochy odbornou firmou a za-
síťování dřevěného oplocení.

Lednice
Jelikož nám dosloužila stará lednice v altánu a na pořádání 
akcí je třeba chladit a ukládat potraviny,   zakoupili jsme 
Gastro-lednici. Vejdou se do ní potravinářské přepravky 
a nabídne skoro 1,5 m3 prostoru. Doufám, že nám bude 
dlouho sloužit a potěší i naše nájemce areálu.
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Pivozáří
Dne 9. 9. 2023 jsme společně se Zahrádkáři a Obcí uspořá-
dali tradiční, již 9. pivní slavnosti. Na účastníky čekalo více 
jak 20 druhů piva, čtyři hudební skupiny a bohatý doprovod-
ný program se spoustou dobrého jídla. V rámci přestávek 
mezi vystoupením jednotlivých kapel jsme uspořádali pro 
účastníky soutěže s pivní tématikou: proběhla tedy štafeta, 
pití piva na „Ex“, hod sudem a nakonec proběhla i soutěž 
v páce, kde se v kategorii žen na prvním místě umístila naše 
svěřenkyně Eliška Padriánová – blahopřejeme a všem děku-
jeme za účast. Počasí nám přálo a o osvěžení účastníků se 
postaralo nejen pivo, ale i místní hasiči s vodním dělem – 
děkujeme. Děti si mohly zaskákat na skákacím hradu, zato-
čit se na kolotoči nebo malovat a zahrát si hry. Jedlo se a pilo 
až do časného rána a vypilo se více jak 2,5 tis. piv. Děkujeme 
všem za pomoc s organizací, podporu a také za účast.

Legalizace klubovny (pasport)
Jak někdo možná již víte, v rámci veřejného zasedání obce 
Lično nám byl schválen prodej přilehlých pozemků v oko-
lí sportoviště. Díky této skutečnosti jsme mohli požádat 
Úřady o zapsání „klubovny“ do katastru nemovitostí. Ta 
bohužel nebyla od jejího postavení nikde evidovaná a tato 
skutečnost nám komplikovala případné budoucí možnosti 
týkající se např. opravy nebo rozšíření nebo pojištění. Rok 
2023 je posledním rokem, kdy jde tzv. černé stavby zlegali-
zovat. Díky výborné přípravě podkladů a vstřícnosti staveb-
ního úřadu vše proběhlo hladce a budova má nyní své číslo 
v katastru. 

Gladiator Race
V letošním roce se nám na našem sportovišti povedl roz-
jet díky Alexandře Čihákové sportovní kroužek Gladiator 
Race, jedná se o běžecký překážkový závod, který je zamě-
řen na všestranné pohybové aktivity pro děti, mládež i do-
spělé. Již v tuto chvíli se pravidelných tréninků účastní i více 
jak dvacet dětí, kroužek se koná každý čtvrtek od 16.00, pro 
dospělé je každé úterý a čtvrtek od 17.00, v zimním období 

probíhá v Sokolovně a v letním období v našem areálu a pro 
tento účel si s naším dovolením Gladiator Race instaloval 
překážkovou dráhu na našich pozemcích, která je na vlastní 
nebezpečí přístupná i návštěvníkům našeho areálu. Nábor 
nových členů neustále probíhá, tak pokud se budete chtít 
účastnit tréninků, můžete kontaktovat pí Alexandru Čihá-
kovou na tel.: 736216419.

Drakiáda
7. 10. se uskutečnila poslední venkovní akce věnovaná hlav-
ně dětem. Již dopředu jsme vyhlásili soutěž o nejvýše lé-
tajícího a doma ručně vyrobeného draka. Bylo velice milé 
pozorovat již před akcí, jak některé děti dopředu trénují, 
a ještě více nás potěšilo kolik tatínků, maminek a dědečků 
této zábavě propadlo. Na akci bylo jako tradičně připraveno 
občerstvení, o které se tentokrát postaral Jiří Knopp, Ro-
man Samek, Radka Němcová a Jarča Šabatová – tímto jim 
děkujeme. V rámci akce dokonce několik draků uletělo, ale 
o to byla větší zábava.  V Sokolovně bylo pro děti připrave-
no loutkové divadélko a večer v publiku vystřídali děti ro-
diče a shlédli loutkovou pohádku pro dospělé „Jak šla prin-
cezna na umělé oplodnění“. V závěru večera si bylo možné 
v rámci posezení zazpívat spolu s hudebním doprovodem 
a rozloučit se tak se sezónou v našem areálu.

Podzimní brigáda
18. 10. odpoledne jsme se sešli a začali připravovat areál 
na zimu, složili jsme stan, který sloužil jako zastřešení nad 
posezením a v rámci nebezpečného odpadu jsme odevzdali 
starou nefunkční lednici a zbytky starých barev. Dále jsme 
uklidili v plechovém skladu a udělali tak prostor na zazimo-
vání branek. Také jsme naplánovali další práce, které musí-
me ještě před zimou uskutečnit, zejména zajistit dřevo a za-
zimovat zbytek sportovního náčiní. 
Všem pomocníkům, kteří se zúčastnili, děkujeme.

Ohlédnutí za letošní sezonou
Letošní rok pro nás byl premiérou ve vedení této organiza-
ce. Uspořádali jsme několik vydařených akcí a také zapra-
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covali na obnově a údržbě naše areálu. Samozřejmě máme 
spoustu věcí, co ještě zlepšit. Celkově jsme tomu věnovali 
hodně energie a jsme připraveni nastolené tempo udržet 
i v následujících sezonách. Pořádat akce pro Vás nás baví, 
nemusí to být zrovna akce velkolepé, ale i takové páteční 
odpoledne strávené s kamarády a spoluobčany jsou velice 
příjemné. Člověk si tak odpočine od každodenních staros-
tí. Proto budeme rádi, pokud nás budete i nadále podpo-
rovat a pravidelně navštěvovat. Už nyní se těšíme na jaro, 
až zase otevřeme. Každá vaše pomoc nebo jenom podmět 
k vylepšení našeho sportoviště nás těší. Vůbec se nebudeme 
zlobit, pokud se naše řady rozšíří o další ochotné a obětavé 
členy, kteří rádi přiloží ruku k dílu. Pokud má někdo zájem  

o členství v TJ Sokol Lično, může nás kontaktovat na  
e-mailu: info@tjsokol-licno.cz nebo na tel. čísle: 605145869.

Plánované akce
l Silvestrovský výšlap – tradičně do Křivic
l Bruslení
l Dětský karneval
l Velikonoční výšlap
l Pálení čarodějnic

Závěrem Vám všech chceme popřát krásné a klidné prožití 
vánočních svátků a v novém roce hodně zdraví a spokoje-
nosti.                                                Výbor TJ Sokol Lično

Včelaři Lično – Český svaz včelařů, základní organizace Lično
Po letní práci je před námi opět zima. 
V letošním roce jsme v naší základní 
organizaci léčili více než v minulých 
letech proti urputnému nepříteli, a to 
kleštíku varroa destructor, proto-
že špatné zkušenosti z minulých let 
s mnoha padlými včelstvy přes zimu 
nás včelaře velmi zarmucoval. Vy-

zkoušeli jsme i jiné alternativy a v průběhu léta proběhlo 
léčení kyselinou mravenčí a Gabonem, tak abychom při-
pravili na zimu včelstva silná a zdravá, aby nám zase pří-
ští rok dělala radost a odvedla svoji práci přírodě. A nyní 
na podzim jsme mohli mnozí konstatovat, že letní léčení 
bylo úspěšné, protože podzimní spady po tradičním léčení 
Formidolem vykazovalo u našich včelařů dle posledních 
informací velmi malé spady kleštíka. Čeká nás poslední lé-
čení aerosolem Formidolu, které proběhne v průběhu pro-
since. Po lednovém sběru měli se tedy dozvíme, zda jsou 
včelstva zdravá a jejich přezimování nebude tolik ohrože-
no. Vzorky zimní měli musí být odebrány po takové lhůtě 
od provedeného podzimního ošetření včelstev, aby nebyl 
k vyšetření odevzdán léčebný spad. Vzorky měli se ode-
bírají nejdříve za 30 dnů od dne vložení čistých podložek 
na dna úlů a musí být odevzdány k vyšetření do 15. 2. 
2024. Informace o sběru spadu měli budou našim členům 
zaslány SMS, stejně tak jako termín výroční členské schů-
ze, který bude v termínu počátkem února. Po vyhodnocení 
spadu budeme dále řešit jarní nátěr povinný u chovatelů 
se spadem vyšším než 3 roztočů na včelstvo do 15.4.2024.

Stejně tak jako se dotýkají změny v ekonomice státu, tak 
se změny dotýkají ve financování i nás včelařů. ČSV stále 
rezonuje otázka snižování dotací. O celkové problematice 
jsme byli informováni 26.října 2023 na schůzi Okresního 
výboru Českého svazu včelařů Rychnov nad Kněžnou, kde 
jsme se dozvěděli řadu nových informací. Prvním z bodů 

byla rezignace současného předsedy OV ČSV Ing. Milosla-
va Štěpána a volba nového předsednictva, a to: do funkce 
předsedy OV ČSV Ivo Ďurošku, do funkce místopředsedy 
OV ČSV MVDr. Zuzanu Starou, za člena předsednictva 
OV ČSV Ing. Miroslava Štěpána, ostatní členové předsed-
nictva tj. pokladník Frühbauer Aleš a jednatelka Dalecká 
Marie zůstávají nadále ve svých funkcích.

Další informací ze schůze byla informace o nové metodice 
ve zdravotní problematice, která bude známá letos ke kon-
ci roku, a týká se povinnosti včelaře vést evidenci o léčení 
do úlových záznamů. Dále pak byla schválená 50 % dotace 
na léčiva. Řešil se také nový problém, který může postih-
nout naše včelstva, a tím je sršeň asijská (více viz webové 
stránky ČSV). Dotace z Královéhradeckého kraje dostá-
ly předpokládaných změn. V oblasti „Včelařství“ zůstává 
pouze dotace na plošné vyšetřování měli. Ostatní aktivity 
je možné jen přes individuální dotace, které budou přede-
vším pro ZO jako např. výstavy apod. Informace ohledně 
časopisu Včelařství zatím nezazněla. Jarní Setkání zdra-
votních referentů, kde se upřesní ošetřování včelstev při 
tlumení varroázy během celého roku, proběhne v březnu 
2024.

Věřím, že se nám nadále bude dařit udržovat naše včelstva 
v dobré zdravotní kondici a společně budeme řešit proble-
matiku této krásné činnosti, kterou včelařství bezesporu je.

Přeji všem krásný adventní čas, pokojné Vánoce a všechno 
nejlepší do roku 2024.

Chtěla bych v závěru také poděkovat obcím, které na nás 
pamatují ve svých rozpočtech a poskytují nám finanční 
prostředky na rozvoj naší činnosti.

Ing. Martina Ludvíková,
předseda ČSV ZO Lično
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Společenská kronika

50 let
Preclík Pavel, Lično
Novák Josef, Lično
Šabatová Jana, Lično
Caletka Jiří, Ostašovice
Plašil Josef, Lično     

60 let
Dudková Kristina, Lično
Nováková Blanka, Lično
Tomeš Miroslav, Lično

70 let
Jedlinský Miroslav, Lično
Kobrč Jiří, Lično
Červená Marie, Lično
Divíšková Ludmila, Lično
Štěpánek Jaroslav, Lično
Malý Zdeněk, Ostašovice
Pavlíček Miroslav, Lično

Narodili se:
Nováková Nikol, Lično

Rentková Anna, Ostašovice

Odešli z našich řad:
Tomešová Dagmar, Radostovice 

Kollertová Hana, Ostašovice

75 let
Faltová Ludmila, Lično

80 let
Larisch-Mönnichová Olga, Lično
83 let
Jedlinský František Lično

86 let
Bašová Anna, Lično
Baše Karel, Lično
Tkadlecová Anežka, Lično

89 let
Červinka Josef, Lično

91 let
Valentová Miroslava, Lično
Fňouková Emilie, Ostašovice

Všem oslavencům gratulujeme!

Přehled jubilantů za 3.- 4.čtvrtletí 2023:

Tábor v Mladých Bukách
Co psát a zároveň se neopakovat...jakoby to bylo včera, kdy 
jsem přebral štafetu po Samkových. A ono už je tomu 6 let.

A s radostí musím konstatovat, že nastavenou laťku se nám 
daří držet vysoko a to je zásluha jak táborových stálic, tak 
i těch služebně mladších. Tento rok, už počtvrté v řadě, 
jsme se vydali po stopách Krakonoše - na Lesní Plovárnu 
v Mladých Bukách, jejíž areál a zázemí je bezkonkurenční.

Letošní téma bylo téma, řekl bych, univerzální. A to téma 
bylo barvy. Děti se učily jak kreativitě, samostatnosti tak i fy-
zické připravenosti. Aby to však nebylo jen o plnění úkolů, je 
potřeba trochu vypustit. Proto jsme se vydali vlakem na vý-
let, kde měly děti rozchod, a následně jsme se vyrazili pěšky 
zpět do areálu, kde na půli cesty bylo občerstvení a na konci, 
kdo chtěl, mohl si jet sjezdovku na bobové dráze.

Také nás čekalo spousta překvapení. Nejen že vedoucí ne-
byli předem rozřazeni do týmů jako tomu bylo roky pře-
dešlé, i dětská základna se losovala do jednotlivých týmů. 
Chtěli jsme to nechat náhodě a zamezit tak zbytečným spe-
kulacím. Největší překvapení však přišlo předposlední den, 

kdy nás navštívila pořádková jednotka PČR. Ale nebojte, 
nedělo se u nás nic nekalého, šlo o předem naplánovaný scé-
nář, o jehož existenci (krom tří dospělých) neměl nikdo ani 
tušení. A bez nadsázky se jednalo o takový ten „legendární“ 
zážitek, který už z mysli nikdy nevymažeme a na který při 
dlouhých večerech budeme vzpomínat s úsměvem.

Jsem opravdu rád, že naše pobyty baví jak děti tak dospělé 
a 99% zúčastněných se k nám rádo vrací. Na závěr poděko-
vání všem vedoucím, co si udělali čas, dětem a rodičům dětí 
za důvěru, obcím Lično a Černíkovice, Sokol Lično za fi-
nanční příspěvek, TJ Sokol Lično a SDH Lično za materi-
ální výpomoc.

Těšíme se na další rok, který s největší pravděpodobností 
bude opět na stejném místě.

A proto - jestli někdo z Ličenských, Černíkovských (a okol-
ních obcí) uvažuje o svěření dítěte na bezva týden se skvělý-
mi dospěláky, doporučuji se nahlásit co nejdřív. Kapacita je 
omezena a téměř vždy je plno.

Za táborový tým Aleš Zárybnický
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Zveme Vás na další kulturní a společenské akce v obci:

Dobrovolný hudební sbor Ličeňák a SDH Lično
vás srdečně zvou na tradiční

adventní koncert
3. adventní neděli 17. prosince 2023 

od 17 hod.
v kostele Zvěstování Páně v Ličně.

Bohaté občerstvení zajištěno. 

Vstupné na koncert je dobrovolné
 a bude darováno kostelu na obnovu interiéru. 

Přijďte s námi strávit příjemný adventní podvečer.

Dobrovolný hudební sbor Ličeňák a SDH Lično
vás srdečně zvou na tradiční

adventní koncert
3. adventní neděli 17. prosince 2023 

od 17 hod.
v kostele Zvěstování Páně v Ličně.

Bohaté občerstvení zajištěno. 

Vstupné na koncert je dobrovolné
 a bude darováno kostelu na obnovu interiéru. 

Přijďte s námi strávit příjemný adventní podvečer.

Dobrovolný hudební sbor Ličeňák a SDH Lično
vás srdečně zvou na tradiční

adventní koncert
3. adventní neděli 17. prosince 2023 

od 17 hod.
v kostele Zvěstování Páně v Ličně.

Bohaté občerstvení zajištěno. 

Vstupné na koncert je dobrovolné
 a bude darováno kostelu na obnovu interiéru. 

Přijďte s námi strávit příjemný adventní podvečer.

Historické varhany v ličenském
kostele Zvěstování Páně rozezní

v pátek 5. ledna 2024 v 18 hodin
Tříkrálový koncert

V pestrém programu zazní vedle
vánočních skladeb od českých,

francouzských a španělských autorů
z období baroka až po současnost
i skladby známé a „nevánoční“.

Interpretem bude Jiří Tymel,
který je varhaníkem a ředitelem

kůru v Novém Městě nad Metují.
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Vzkříšené varhany
Ojedinělý program Královéhradeckého kraje „Obnova his-
torických varhan“, který nemá v České republice obdoby, 
pravidelně vyhlašuje Královéhradecký kraj již od roku 2008.

Autorem projektu je pěvec Jakub Hrubý, který spolu 
s Václavem Uhlířem, garantem projektu, organologem, 
varhaníkem sestavil databázi vzkříšených varhan, kte-
ré čekají na prezentaci. Oba jmenovaní se pak podíle-
li na natáčení zvuku a videí a tvorbě webových stránek 
- vzkrisenevarhany.cz.

Dne 18.9.2022 od 18 hodin proběhl v kostele Zvěstování 
Páně v Ličně výjimečný projekt Královéhradeckého kraje, 
3. ročník festivalu - VZKŘÍŠENÉ VARHANY. Záznam 
na CD z tohoto koncertu i mnoha jiných je nyní k pro-
deji za 200,- Kč/ks. Objednávky přijímáme do 5.1.2024 
na emailu: obec@licno.cz

Inzerce

Štípané, palivové dřevo na prodej.
Možnost dopravy.

Kontakt: Dušan Doležal, Ostašovice 31, tel. 734 334 147

Přejeme Vám všem 
krásné Vánoce prožité v klidu,

míru a pohodě 
a šťastný a radostný rok 2024.

Zároveň připojujeme poděkování
za Vaši důvěru a spolupráci.

Obec Lično






